
Rešitev je višji dimnik

Da je moščanska Toplama mestnega pomena, vemo vsi, posledice
njenega obratovanja pa nosi le naša občina. Najbolj so seveda priza-
dete primestne krajevne skupnosti na čelu $ KS Selo, v kateri je To-
plarna postavljena. Kako na onesnaževanje okolja in rešitev tega pro-
biema gledajo v TopUmi, smo se pogovarjali z vodjem razvojno-inve-
sticijskega sektotja Francem Stropnikom-Brankom. '

Kolikšno stopnjo čistosti di-
mnih pHnov, ki jih spuščate skozi
dinuiik, trenutno dosegate?

Zelo nizko. Dovoljena meja
količine trdnih delcev (v našem
primeru pepela) v dimnih plinih
je 150 mg/m3. Mi to mejo nekaj-
krat presegamo predvsem zaradi
slabe kvalitete premoga in iirab-
Ijenosti naprav. Vendar, tudi če
bi bili elektro-filtri, te dimenzije
in moči, ki jih imamo, čisto novi
m če bi kurili le velenjski lignit, ki
je trenutno najkvalitetnejši pre-
mog, ki ga kurimo, bi bila koli-
čina pepela v dimnih plinih v
najboljšem primeru 500—600
mgVm3, minimalno pa 400
mg/m3.

Kaj načrtujete v zvezi z zmanj-
šanjem onesnaževanja okolja?

Najprej načrtujemo postavi-
tev novega, 180 m visokega di-
tnnika. Le-ta pa zahteva tudi po-
stavitev novih delavnic, kajti
novi dimnik naj bi stal na pro-
storu starih delavnic. Predračun
za nove delavnice znaša brez
opreme 120 milijonov, z opremo
vred pa nekaj več kot 150 milijo-
nov din. Predraoun za novi di-
mnik pa znaša 160 milijonov din.
Z gradnjo novih delavnic smo
nameravali začeti že letos, ven-

dar nam finančne težave tega ne
dovolijo. Glede na vse težave, ki
nas tarejo, novi dimnik ne bo
začel rasti pred letom 1986.

Vendar dimnik dimnih plinov
ne bo čistil...

Vsekakor ne. Z višjim dimni-
kom dosežemo le to, da odva-
jamo pepel v višje, bolj vetrovne
zračne lege, s čimer dosežemo
manjšo koncentracijo pepela v
ozračju, saj se pepel raztrosi po
večji površini.

Pepel ni edini, ki onesnažuje
okolje — tu je še žveplov dioksid.

Žveplov dioksid je pravzaprav
še nevarnejši od pepela. Zato na-
črtujemo vgraditev naprav za
odžveplevanje za vsakim elek-
tro-filtrom. Te naprave vbrizga-
vajo v dimne pline apneno
mivko, ki kemično reagira s SO2
in pride do nastanka sulfata v
obliki trdnega delca — prahu,
katerega se nato izloča kot pepel.
Na ta način tudi ohlajamo dimne
pline, jim zmanjšamo volumen in
s tem hitrost potovanja skoz
elektro-filtre, kar je zelo važno
za boljše izločanje trdnih delcev;
razen tega se tudi trdni delci pri
nižjih temperaturah laže ionizi-
rajo in elektrocelice jih izločijo
več kot pri višjih temperaturah.

Govori se tudi o novih elek-
tro-fittrih

Razmišljali smo o postavitvi
novih filtrov, vendar smo to
misel kmalu opustili. Nemogoče
je namreč zamenjati filtre vsa-
kega posebej, ker nas omejuje
prostor. Tehnično (fizično) je

izvedljiva le istočasna zamenjava
filtrov, vendar bi ta zamenjava
trajala minimalno štirinajst (14)
mesecev. To pa pomeni, da oba
obstoječa bloka ne bi obratovala
več kot eno kurilno sezono in
prav toliko časa Ljubljana ne bi
bila ogrevana, kar pa vsekakor ni
dopustno.

In kako kanite rešiti proble-
matiko elektro-fiitrov?

S postavitvijo dveh novih fil-
trov, ki bosta obratovala s precej
večjo močjo kot obstoječa.
Obratoval bo le eden, drugi pa
bo ta čas v rezervi. Tako bodo
dimni plini šli najprej skozi
stari filter, nato skozi naprave za
odžveplavanje ter skozi novi fil-
ter v novi dimnik.

Kakšna pa bo sJopnja čistosti
dimnih plinov?

Kot sem že prej omenil, je do
voljena količina trdnih delcev

150 mg/m3 dimnega plina. Novi
filter pa bo dovoljeval maksi-
malno količino 15 mg/m3 di-
mnega plina.

Kako pa je z elektro-fillri na
novozgrajenem bloku?

Novozgrajeni blok ima dva
vzporedno vezana filtra, ki sta

tako dimenzionirana, da bo mak-
simaina količina trdnih delcev 50
mg/m3 dimnega plina, tako kot
pri novem filtru za obstoječa
bloka.

In kako predvidevate financi-
ranje gradnje novih naprav?

Predračun za vse to, o čemer
smo sedaj govorili, kaže na vred-
nost ene milijarde dinarjev. S
strani dobavitelja opreme raču-
namo na 500 milijonov din kre-
ditov; torej moramo zagotoviti
še 500 milijonov din. Te pa naj bi
zagotovili iz sredstev za energe-
tiko in iz sredstev, ki bi se morala
zbirati v Ljubljani v skladu z za-
konom o varstvu zraka. (Pred
desetimi leti je bil sprejet zakon
o zbiranju teh sredstev s strani
vseh onesnaževalcev okolja.)
Ker pa se določila tega zakona ne
izvajajo dosledno, bo zbiranje

sredstev težje, saj bi s sredstvi,
zbranimi na ta način, lahko dobili
nove bančne kredite.

V kolikem času boste po
vašem mnenju postavili nove na-
prave?

Za tehnično izvedbo potrebu-
jemo leto dni. Če bi bila sredstva

zagotovljena sedaj, bi torej v se-
zoni 1985/86 že obratovali
»čisto«, kot zahteva predpis,
razen tega pa z gradnjo novih
naprav ne bi motili obratovanja
obstoječega dela. No, kljub vsem
težavam upamo, da bomo pro-
blem rešili v naslednjem srednje-
ročnem obdobju in da bodo nove
naprave obratovale najpozneje
leta 1990.

Kako pa je z obratovanjem
nove faze?

Z zagonskimi preizkusi smo po
daljši pavzi (septembra lani je
počilo koieno na glavnem paro-
vodu — napaka proizvajalca)
zopet nadaljevali in jih namera-
vamo izključiti do konca maja.
Zatetn pa nameravamo začeti s
poskusnim obratovanjem, ki
trajašest mesecev. Med preizku-
snim obratovanjem smo že prik-
Ijučeni na mrežo, kar pomeni, da

bomo v novi kurilni sezoni že
oddajali toploto in tudi elektri-
ko, pridobljeno iz nove faze.

Nam lahko kaj poveste o grad-
nji EITC (energetsko-industrij-
ski-transportni center) Doisko?

Dolsko obravnavamo kot re-
publiski energetski rezervat. V
izdelavi je študija o možnosti
zgraditve jedrske elektrame in
bo delo trajalo dve leti, stalo pa
približno 20 milijonov din. Tam
je v načrtu tudi postavitev ter-
moelektrarne-toplarne z
125 MW električne moči. Naj-
prej je bila ta termoelektrama
planirana na tekoče gorivo, nato
pa na premog. Ker pa ni algotov-
Ijenega stalnega vira premoga
zaenkrat ta varianta odpade. Ce
pa bo študija o JE dala pozitiven
odgovor, pa sploh odpade in bo
treba iskati lokacijo za novo ter-
moelektrarno drugje. Vendar je
treba pripomniti, da bo Ljub-
ljana v bližnji prihodnosti nujno
potrebovala novo termoelek-
trarno-toplatno.

Tako so nam povedali v To-
plarni. Sami pa dodajamo še
tole: kljub vsem finančnim teža-
vam je Toplarni letos uspelo do-
graditi zaklonišče ter novo
menzo in novo tehnično-
upravno zgradbo. Upajmo, da tv-
dobila sredstva za dogradite1.
prepotrebnih tehničnih objek-
to\, kot je dobila sredstva m
gradnjo dveh etaž (pritličja •••
nadstropja) pisarn.
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